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معمای بدهکار شدن »هیرکانی«
چرا برداشت درختان شکسته و افتاده روی میز اجرا رفت؟

چرا سازمان منابع طبیعی خروج 
درختان شکسته و افتاده را به بعد از 

اجرای طرح مدیریت پایدار جنگل 
موکول نمی کند؟

طـــرح مدیریـــت پایـــدار جنـــگل در حـــال 
اســـت. انجام 

به گفته شما و آقای وحید، فقط 
مطالعات مدیریت پایدار بین دو 

تا پنج سال طول می کشد... ولی 
برداشت درخت را شروع کردید...

برداشت نیست.
پس چیست؟

کنار جاده ها، آبراهه ها و بســـتر رودخانه ها 
یک ســـری از درختانـــی کـــه افتاده انـــد و 
خطرســـاز هســـتند برمی داریـــم، در حالی 
کـــه قانون اجـــازه داده و ســـازمان می تواند 
به صورت کلـــی درختان شکســـته و افتاده 
را از داخـــل جنگل بـــردارد. کجـــای این کار 

ایراد دارد؟
چرا یک پیمانکار شرکت های 

بهره بردار چوب باید نگران خطرساز 
بودن درختان افتاده و شکسته جنگل 

باشد؟
مـــن اصـــاً کاری بـــه آنهـــا نـــدارم. مـــا یک 
ســـازمان تخصصی هســـتیم. این ســـازمان 
بســـته بـــه نیـــاز، اقداماتـــی در چهارچـــوب 
قوانیـــن انجـــام می دهد. حالا ســـازمان به 
این نتیجه رســـیده بـــرای ورود بـــه جنگل، 
بـــرای اینکه ســـرمایه جاده هـــای جنگلی را 
حفـــظ کند، درختان شکســـته در حاشـــیه 
جریـــان  بســـتر  و  آبراهه هـــا  جاده هـــا، 

رودخانه هـــا را برداشـــت کنـــد. بـــرای ایـــن 
برداشـــت هـــم دســـتورالعملی تهیـــه کرده 
که خســـارتی به جنـــگل نخواهـــد زد. } این 
برداشـــت{ بـــه دو دلیل در دو طـــرف جاده 
انجـــام می گیـــرد؛ یکی بـــه دلیـــل خطراتی 
کـــه وجـــود دارد بایـــد جاده ها باز شـــوند و 
خســـارت به جـــاده وارد نشـــود. دلیل دیگر 
هـــم کاهـــش قاچاق چـــوب اســـت، چون 
وقتی قاچاقچیان با ماشـــین آلات خود وارد 
جاده می شـــوند، خیلی راحت درخت های 

کنـــار جـــاده را برمی دارنـــد و می برنـــد.
 برداشت درختان کنار جاده، جاده 
پهن تری در اختیار قاچاقچیان قرار 

نمی دهد؟
ببینیـــد، مـــن الان در حـــال تهیـــه طـــرح 
مدیریـــت پایـــدار هســـتم، آیا نبایـــد داخل 
جنـــگل بـــروم و جـــاده را تعمیـــر کنـــم؟ 
کارشناســـانم هر روز در دل جنگل هستند. 
یـــک درختی کنـــار جاده افتاده و خطرســـاز 

اســـت، برندارند؟
چقدر درخت از کنار جاده برمی دارید؟
مـــا فعاً فقـــط حاشـــیه جاده ها را بـــرآورد و 
نشـــانه گذاری کردیـــم کـــه حـــدود 60 تا 70 

هـــزار مترمکعب اســـت.
یکی از پیمانکاران برداشت چوب 
گفته است 303 هزار مترمکعب از 

سازمان منابع طبیعی  و آبخیزداری 
طلب دارد؛ این چه طلبی است؟

بلـــه، اینهـــا  طلـــب دارنـــد، بیشـــتر از ایـــن 
هـــم  طلـــب دارنـــد. در ســـال 1396 کـــه 
توقـــف بهره بـــرداری چوب اعام شـــد، این 

شـــرکت های بهره برداری داشـــتند با منابع 
طبیعـــی کار می کردنـــد، تعهداتـــی انجـــام 
می دادنـــد و از ســـازمان طلبـــکار چـــوب 
بودنـــد؛  طلب هـــا مانده اســـت. حـــالا این  
طلب هـــا را تبدیل به ریال کـــرده و به خیلی 
از شـــرکت ها پرداخت کردیم و به بســـیاری 
از شـــرکت ها هم پرداخت نشـــده اســـت. 
برخـــی از ایـــن شـــرکت ها نیـــز از ســـازمان 

شـــکایت کـــرده و آن را محکـــوم کردند.
چرا همه خسارت ها را ریالی پرداخت 

نمی کنید؟
بســـتگی دارد؛ در پرونده هایی که ســـازمان 
محکـــوم بـــه دادن چـــوب شـــد، می توانـــد 
چوب بدهد و در پرونـــده ای که به پرداخت 

پول محکوم شـــد، پـــول می دهد.
کل  طلب شرکت های بهره بردار از 

سازمان منابع طبیعی چقدر است؟
ما ریز همه  طلب ها را داریم.

این آمار را در اختیار من می گذارید؟
نه. مـــن آمار ریـــز شـــرکت ها را کـــه چقدر 
 طلبکار و بدهکار هســـتند، فاش نمی کنم.

چرا این طلبکاری و بدهکاری به 
وجود آمد؟

چـــون در ســـال 96 بایـــد بـــا شـــرکت های 
بهره بـــردار تســـویه حســـاب می کردنـــد، 

نکردنـــد.
سازمان به لحاظ قانونی وظیفه ای 

برای تأمین چوب صنایع دارد؟
نـــه. ایـــن شـــرکت های بهره بردار تا ســـال 
96 بـــا مـــا کار می کردند و در قبـــال دریافت 
چوب، یـــک تعهداتی مثل نهالـــکاری، احیا 

و غنی ســـازی جنگل، ســـاخت جـــاده و... 
را بـــه عهـــده گرفتـــه بودنـــد. در ســـال 96 
قانون تعیین کرده بود دولت تا ســـه ســـال 
می توانـــد این چوب های شکســـته و افتاده  
در جنـــگل را بـــردارد و بـــا ایـــن شـــرکت ها 
تســـویه  حســـاب کنـــد. متأســـفانه در آن 
زمـــان ایـــن کار انجـــام نگرفت و قرار شـــد 
ســـازمان رقـــم ریالـــی آن را پرداخـــت کند، 
پول هـــم نداشـــت کـــه بدهـــد. البتـــه در 
یکی، دو ســـال گذشـــته با بســـیاری از این 
شرکت ها تسویه حساب شـــد و فقط چند 
شـــرکت مانده اند؛ برخی از شـــرکت ها هم 
تســـویه حســـاب ریالـــی را قبـــول نکردند و 
ســـازمان منابـــع طبیعـــی و آبخیـــزداری در 

دادگاه محکـــوم بـــه پرداخت چوب شـــد.
مطالعات خارجی هم نشان می دهد  

چوب های پوسیده درختان، بیشتر 
از درختان سر پا دارای سلول زنده 

است، چرا باید از جنگل خارج شوند؟
یک مطالعه خارج از کشـــور پیدا کردید، به 

من نشان بدهید.
یعنی شما معتقدید خروج درختان 

افتاده و شکسته، ضرری برای جنگل 
ندارد؟

خیـــر، من چنیـــن چیزی نگفتم. در ســـال 
96 اشـــتباهاتی اتفاق افتـــاد؛ آن زمان قرار 
شـــد یک طـــرح جایگزیـــن تحـــت عنوان 
مدیریت پایدار بـــرای جنگل های هیرکانی 
تهیـــه شـــود. از نظـــر مـــن بـــه  عنـــوان یک 
کارشـــناس، نباید در ســـال 96 اجازه توقف 
بهره بـــرداری می دادنـــد؛ ابتـــدا بایـــد طرح 
مدیریـــت پایـــدار را تهیـــه و ســـپس آن را 
جایگزین طرح قبـــل می کردند. همچنین 
در ســـال 96 فقـــط بایـــد بهره بـــرداری از 
چـــوب جنـــگل متوقـــف می شـــد امـــا مـــا 
آمدیـــم مدیریـــت جنگل را متوقـــف و همه 
شـــرکت ها را تعطیـــل کردیـــم. بـــا تعطیلی 
شـــرکت ها، تعهدات مالی زیـــادی به دوش 
دولـــت و ســـازمان افتـــاد. مـــن صددرصد 
مخالـــف ایـــن هســـتم کـــه تمـــام درختان 
شکســـته و افتـــاده را از جنـــگل برداشـــت 
کنیـــم. معتقـــدم گاهی ارزش یـــک درخت 
افتاده شـــاید صد برابر بیشتر از یک درخت 

ســـرپا باشـــد، چون آن درخت شکســـته و 
افتـــاده یک اکوسیســـتم اســـت امـــا این به 
معنای آن نیســـت که هیچ درخت شکسته 

و افتـــاده ای را برداشـــت نکنیم.
مقدار برداشت شما از کنار جاده 

خیلی بالاست. شما می گویید 6 هزار 
مترمکعب، من عدد 10 هزار مترمکعب 

را شنیده ام...
 حدود 8 هزار مترمکعب است.

خب هر کیلومتر چند درخت می شود؟
ببینیـــد، مـــن دلایـــل برداشـــت درختـــان 
خشـــک و افتـــاده کنـــار جـــاده را در بـــالا 
گفتـــم. ما حتـــی درخت خشـــک ســـر پا را 
هم برداشـــت نمی کنیم. شـــما اگر مقالات 
علمـــی دنیـــا را مطالعـــه کنیـــد، می بینیـــد 
بســـیاری از آتش ســـوزی ها از کنـــار جـــاده 
شروع می شـــود، چون مردم عمدتاً حاشیه 
جـــاده می نشـــینند و خیلـــی در دل جنگل 
نمی رونـــد. حتـــی قاچـــاق چـــوب هـــم بـــا 
ماشـــین و در کنـــار جـــاده راحت تـــر اتفاق 

می افتـــد.
آیا اگر درخت های کنار جاده را 

بردارید، خودروها راحت تر وارد جنگل 
نمی شوند؟

من مجبورم درخـــت کنار جـــاده را بردارم، 
چـــون در دل جنـــگل در حـــال تهیه طرح 
مدیریت پایدار هســـتم. چطـــور باید داخل 

وم؟ بر جنگل 
چرا باید برای تمام جنگل طرح 

مدیریت پایدار بنویسیم؛ نمی شود 
بخشی از جنگل بکر بماند و پای 

انسان به آن نرسد؟
من باید بدانم وضعیـــت جنگل ما از لحاظ 
بیولوژیکی، بیومتری و آماری چگونه است.

بعد از چندین دهه هنوز نمی دانیم 
وضعیت جنگل هیرکانی چگونه 

است؟
اینهـــا بحث تخصصی اســـت. شـــما یا کس 
دیگری نباید به ما بگویـــد این کار را بکنید.

وظیفه خبرنگار پرسیدن است. این 
طرح شامل زاگرس هم می شود؟

مـــا در زاگـــرس برداشـــت درخـــت بـــه این 
نداریم. شـــکل 

یعنی ما در زاگرس هیچ درختی که در 
حاشیه جاده افتاده و خطرساز باشد، 

نداریم؟
آنجا هم لازم باشد، برداشت می کنیم.

ولی الان این دلنگرانی درباره زاگرس 
وجود ندارد؟

چـــون ما الان در حال تهیـــه طرح مدیریت 
پایدار هیرکانی هســـتیم، جاده هـــا باید باز 
باشـــد. ممکن اســـت در جاده آتش سوزی 

ایجاد شود.
مگر در جنگل های زاگرس آتش سوزی 

اتفاق نمی افتد؟ تمام تابستان در 
زاگرس آتش سوزی داشتیم...

آنجا هـــم درختانی که در دل جاده اســـت، 
برداشـــت می کنیم.

برآوردی هم از میزان برداشت درختان 
خطرزای جاده های زاگرسی دارید؟

نـــه برآورد نکـــردم. آنجـــا فقط اگـــر اتفاقی، 
درخـــت در دل جاده افتـــاده و مانع عبور و 

مرور عمومـــی باشـــد، برمی داریم.
چرا در کاشت و تولید چوب مورد نیاز 

صنایع موفق نبودیم؟
تولید چوب ما هیچ وقـــت کافی نبود. اصاً 
هیـــچ گاه برنامـــه ای نبود که اینقـــدر چوب 
تولیـــد کنیم تا نیاز صنایع چـــوب را برطرف 

کنیم. اصاً چنین وظیفـــه ای نداریم.
مخالفان طرح هم یادآوری می کنند 

وظیفه سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری حفاظت از جنگل است، نه 

تأمین چوب صنایع.
بلـــه، این کار }برداشـــت درختان شکســـته 
و افتـــاده{ دقیقاً حفاظت از جنگل اســـت. 
هیـــچ جـــای دنیـــا جاده هـــا را نمی بندند. 
جاده های جنگلی ســـرمایه هســـتند و باید 

حفظ شـــوند.
شما یکی از اهداف این برنامه را 

کاهش قاچاق چوب اعلام کردید؛ آمار 
قاچاق از هیرکانی را داریم؟

مـــن نـــدارم، بایـــد از معاونـــت حفاظـــت 
بپرســـید.

آقای شعبانیان! اگر سازمان منابع 
طبیعی بدهکار صنایع چوبی نبود، باز 

هم این برداشت انجام می شد؟
بله، صددرصد.

گفت و گو

زهرا کشـــوری- دبیر گروه زیســـت بوم/  همزمان با انتشـــار رســـانه ای دســـتور »حســـن وحید« سرپرســـت ســـازمان منابع طبیعی و 
آبخیـــزداری برای برداشـــت درختان افتاده و شکســـته جنـــگل، یکی از پیمانکاران برداشـــت چوب هم با انتشـــار عکســـی از خود با 
یکـــی از مقامات سیاســـی نوشـــت »با مســـاعدت این مجمـــع، موانع برداشـــت چوب های شکســـته و افتاده در حال مرتفع شـــدن 
اســـت.« او همچنیـــن از  طلـــب 303 هزار مترمکعبی چـــوب از منابع طبیعـــی و آبخیز داری خبر داد که باعث ســـؤالات بی شـــماری 
شـــد. همین دغدغـــه، بهانه گفت و گوی »ایران« با نقی شـــعبانیان، معـــاون امور جنگل ســـازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشـــور 
شـــد. مهم ترین ســـؤال این گفت و گو این اســـت که چرا یک ســـازمان که باید حافظ جنگل های کشور باشـــد، بدهکار شرکت های 

بزرگ بهره بردار چوب اســـت؟ 


